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             ПРИГАДАТИ

► Основні правила ноголошування слів.

► Нормативний наголос.

► Варіативне наголошування слів в українській 
мові.

► Проблемні випадки.

► Виконати тестові завдання.



              Наголос – це душа слова



                        НАГОЛОС

Наголос — це посилення голосу на одному зі 
складів. Коли в слові є два або більше складів, то 
один з них вимовляємо з більшою силою й 
довготою, ніж інші.

МИРНИЙ
                  ДОЛИНА
                                   САДІВНИК



   Наголос на -ання
► завдання
► читання
► зібрання
► видання
 

► зрання
► навчання
► обрання
► пізнання

АЛЕ
уподобання



Наголос на метр
► міліметр                                         
► сантиметр                                       

► дециметр
► кілометр

Запам'ятай !    
центнер



Наголос в числівниках
на -адцять

► одинадцять        11

► чотирнадцять 
14

на -сят

► сімдесят
70             

► вісімдесят
80



Наголос на о в словах з 
двома коренями

► босоніж
► гуртожиток
► літопис

► рукопис
► чорнозем
► чорнослив

АЛЕ
благовіст
листопад

шляхопровід



Наголос в іменниках на 
при-, пере-

► причіп
► приморозок

► перекис
► перепад
► перепис

АЛЕ
переляк



Наголос на префіксах в іменниках, 
які закінчуються на -ка

► загадка
► закрутка
► заставка
► запонка
► закладка

► застібка
► позначка
► начинка
► розпірка

АЛЕ
заробіток

бородавка   соломинка



Іншомовні слова, які зберігають 
оригінальний наголос

► бюлетень

► діалог

► жалюзі

► каталог           з фр.             

► партер

► травестія

► шофер

► форзац - з нім.

► маркетинг       

► феномен

► люстро

► фольга

► експерт

► лате                 

► статуя

з англ.

з пол.

з іт.



На останній склад у дієсловах 
вести, везти, нести та похідних
► відвести, відвезти, віднести

►  завести, завезти, занести
► довести, довезти, донести
► привести, привезти, принести
► перевести, перевезти, перенести



На передостанній склад у 
дієсловах на -ити

► закінтичи
► залишити
►  зобразити 
► кінчити



Запам'ятай дієслова

► висіти
► кроїти

► дичавіти
► застопорити
► помовчати
►  стрибати

Ось висять сім сорочок. 
Яку з них будемо 
кроїти.



             Подвійний наголос       

алфавіт
весняний
завжди
назавжди
мабуть
помилка
байдуже
слізьми

простий
розбір
зокрема
правописний 
беззахисний
ведмедиця
васильки
бажаний 



Зміна наголосу = зміна значення
► вигода (користь) - вигода (зручність)

► ваги (множина) - ваги (без ваги)

► відомість (список) - відомість (повідомлення, 
дані, популярність)

► копчений (дієприкметник) - копчений 
(прикметник)

► підданий (дієприкметник) - підданий (іменник, 
особа)

► хаос (у міфології стихія) -  хаос (безлад)



Запам'ятай

► донька (доня) 
         
          АЛЕ   
        дочка

► гальмо (не має 
гальма)

               АЛЕ
  гальма ( у множині)



Переважно на перший склад 
у прислівниках

              +             звисока          +
      дивлячись      здалека        дано
(дієприслівник)        зозла      (форма дієсл.)   
                                     разом
           АЛЕ                         ЗАПАМ'ЯТАЙ!
          завчасу                             де-юре



Похідні слова, у яких наголос 
зберігається



Наголос у прикметниках

   1 склад РЕШТА



Інші іменники з наголосом  на 
першому складі 

бЕшкет, вІдгомін, вІрші, дЕщиця, 
дрОва, кАмбала, кОлесо, кОлія, Олень, 
Оцет, пОдруга, прОділ, рЕмінь (пояс), 
рЕшето, свЕрдло, спИна, цАрина, 
щИпці.



Інші іменники з наголосом на 
другому складі

БорОдавка, вимОга, вітчИм, глядАч, 
граблІ, данИна, індУстрія, квартАл, 
мерЕжа, напІй, обрУч, ознАка, отАман, 
павИч, помІщик, понЯття, промІжок, 
рівнИна, руслО, тризУб, фартУх, 
цемЕнт, ціннИк.



Інші іменники з наголосом на 
третьому складі 

ВантажІвка, горошИна, джерелО, 
єретИк, заробІток,кропивА 
осетЕр, піалА, псевдонІм, 
асиметрІя, соломИнка, течіЯ.



Перевірте себе
 

 На другий склад падає наголос

А позначка

Б центнер

В довідник        

Г каталог

На четвертий склад падає наголос

   А щодобовий

   Б підлітковий

   В посередині 

   Г заіржавілий



Перевір себе
Подвійний наголос мають всі слова окрім:
А завжди
Б алфавіт
В мабуть
Г разом
На третій склад падає наголос у всіх словах окрім:
А визвольний      
Б черговий
В занести
Г сімдесят



Перевір себе

Літери на позначення наголошених голосних правильно 
підкреслено в усіх словах варіанта
А асиметрія, сантиметр
Б бешкет, середина
В помовчати, форзац
Г разом, подруга

 На перший склад наголос падає у слові

А новий 
Б решето
В нести
Г дочка



Наголос – тема не з легких, тут потрібно 
мати відмінну пам’ять. Декілька порад:

►  Багато-багато разів перечитайте слова! Скоро ваш мозок запам’
ятає їх та буде видавати «на автоматі». Тільки читати вголос!

►  Пограйте у картки: з одного боку картки напишіть слово без 
виділення наголосу, а з іншого – з виділенням наголошеного 
складу. Поки робитимете картки, вже багато запам’ятаєш!

►  Ті слова, що ніяк не можете запам’ятати, напишіть на папірцях 
та приклейте вдома на місця, куди часто дивитеся – наприклад, 
на холодильник.

►  Слова з наголосом, що ви запам’ятали, намагайтеся 
застосовувати в мовленні якомога частіше, щоб це відклалося у 
вашій пам’яті.
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Тест на тему "Наголоси" онлайн ‣ https://navsi200.com/nagolos 
Усі слова з наголосами для НМТ (+ вправа) ‣ 
https://navsi200.com/slova-z-naholosa... 



Дякую за увагу


